
Za 1,75 euro – miesięcznie
za 21,05 euro – rocznie 

(indeks 0233); 
dla emerytów i osób 

niepełnosprawnych – 
1,68 euro – miesięcznie
za 20,20 euro – rocznie.

(indeks 0322)

P r e n u m e r a t a
2023

Do 19 czerwca
 trwa prenumerata 

na lipiec   
2023 roku. 

Szybko postępują rozpoczęte w 2022 roku prace remontowe 
dworu w Mazuryszkach. Obecnie rozpatrywane są projektowe 
propozycje i pomysły utworzenia w nim Muzeum Palm, które za-
praszałoby mieszkańców i gości rejonu wileńskiego do zapozna-
nia się z wyjątkową tradycją Wileńszczyzny – wiciem palm. Ini-
cjatywa przywrócenia do życia tego zabytkowego obiektu ruszyła 
za poprzedniej kadencji władz Samorządu Rejonu Wileńskiego.
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W odnawianym dworze w Mazuryszkach 
ma powstać Muzeum Palm 

Wyjątkowa tradycja Wileńszczyzny

g Odpust 
zielonoświątkowy w 
Kalwarii Wileńskiej   str. 1               

g Gmina Rzesza 
podpisała między na rodo-
wą umowę o współpracy

str. 1               
g Wołyń woła o pamięć

str. 4               

g XXVI Festiwal Folkloru 
„Pieśń znad Solczy” w 
Solecznikach           str. 4

g Jednemu z posłów 
grozi usunięcie z Sejmu

str. 2

nowy wicemer samorządu 
rejonu wileńskiego 

W niedzielę, 28 maja, w Niemenczynie odbył się długo wyczekiwany, XXIII tradycyjny Festyn 
Kultury Polskiej im. Jana Gabriela Mincewicza „Kwiaty Polskie” – największe przedsięwzięcie kul-
turalne Polaków na Litwie, organizowane przez Związek Polaków na Litwie. W widowiskowym i 
niezwykle barwnym wydarzeniu udział wzięło kilkadziesiąt znanych i lubianych zespołów z Wilna 
i Wileńszczyzny oraz dalszych zakątków Litwy, a także goście z Polski i Ukrainy – w sumie ponad 
1200 zespolaków, których występy podziwiała rzesza widzów.

Na posiedzeniu Rady Samo-
rządu Rejonu Wileńskiego, któ-
re odbyło się w piątek, 26 maja, 
radni zatwierdzili kandydaturę 
Algisa Vaitkevičiusa na stanowi-
sku wicemera. 

Za Vaitkevičiusa przegłoso-
wali wszyscy obecni na posiedze-
niu radni z ramienia Akcji Wybor-
czej Polaków na Litwie – Związku 
Chrześcijańskich Rodzin. Kandy-
datura Algisa Vaitkevičiusa, rad-
nego z Partii Socjaldemokratycz-
nej, została zgłoszona przez mera 
rejonu wileńskiego, socjaldemo-
kratę Roberta Duchniewicza.   
Na posiedzeniu szóstka radnych 
koalicji Partii Wolności, libera-

„kwiaty Polskie” 
to nie tylko kultura, ale ogromna 
wspólnota Wileńszczyzny 

„Kwiaty Polskie” to najstar-
szy festyn kultury polskiej na 
Litwie, którego początki sięgają 
1989 roku. Jego inicjatorem i or-
ganizatorem był ówczesny pre-
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Festiwal „Kwiaty Polskie” – to okazja do celebrowania piękna dziedzictwa polskiej kultury i bogatej tradycji, którą już po raz dwudziesty trzeci kon-
tynuuje Związek Polaków na Litwie, zapraszając do niemenczyńskiego amfiteatru wiele zespołów szkolnych i amatorskich, zrzeszających Polaków 
na Wileńszczyźnie

g W oczekiwaniu na 
szczyt NATO            str. 7               
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W końcu pierwszego kwar-
tału tego roku w kraju było 26,5 
tys. wolnych miejsc pracy – to o 
3,8 tys. (16,7 proc.) więcej niż w 
czwartym kwartale 2022 roku, 
ale o 0,4 tys. (1,4 proc.) mniej niż 
rok temu – podaje Państwowa 
Agencja Danych.

Najwięcej – o 1,4 tys. – wzro-
sła liczba wolnych miejsc pracy w 
firmach transportowych i magazy-
nowych. W zakładach przemysło-
wych było ich o 0,6 tys. więcej, 
w firmach budowlanych oraz ad-
ministracyjnych i usługowych – 
o 0,5 tys. więcej niż w czwartym 
kwartale ub. roku.

W końcu pierwszego kwarta-
łu tego roku wskaźnik wolnych 
miejsc pracy w kraju wyniósł 1,9 
proc. – to o 0,2 punktu procento-
wego więcej niż w poprzednim 
kwartale i o 0,1 punktu procento-
wego mniej niż rok temu.

Najwyższy wskaźnik wolnych 
miejsc pracy w pierwszym kwar-
tale tego roku jest w spółkach za-

rządzania publicznego i obrony; w 
zakładach obowiązkowych ubez-
pieczeń społecznych (4,3 proc.), 
transportowych i magazynowych 
(3,5 proc.), działalności infor-
macyjnej i komunikacyjnej (2,3 
proc.). Najniższy wskaźnik waka-
tów był w sektorze nieruchomości 
(0,2 proc.), rolnictwie, leśnictwie i 
rybołówstwie (0,5 proc.) oraz dzia-
łalności edukacyjnej (0,6 proc.).

Najwięcej wolnych miejsc w 
pierwszym kwartale tego roku 
było w firmach transportowo- 
magazynowych – 5,7 tys. (21,4 
proc. wszystkich wakatów), prze-
mysłowych – 4,4 tys. (16,4 proc.), 
zarządzania publicznego i obro-
ny; w zakładach obowiązkowych 
ubezpieczeń społecznych – 3,7 
tys. (14,1 proc.).

Na podst. stat.gov.lt

Wolnych miejsc pracy mniej niż przed rokiem
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Główny ekonomista banku 
Swedbank dr Nerijus Mačiulis 
wskazał, że jak wynika z naj-
nowszych danych, recesja go-
spodarcza na Litwie trwa, co 
zaczyna negatywnie wpływać 
również na rynek pracy. We-
dług niego, ocieplenie gospo-
darki w najbliższym czasie jest 
mało prawdopodobne, ale więk-
szych wstrząsów też chyba uda 
się uniknąć.

Jak wskazuje Mačiulis w ko-
munikacie, w kwietniu rozmia-
ry litewskiej produkcji przemy-
słowej były o 7,5 proc. mniejsze 
niż przed rokiem – to mniejszy 
spadek niż w pierwszym kwarta-
le tego roku, ale nadal wskazuje 
na wyraźnie osłabiony popyt na 
litewskie towary.

„Co prawda, w poszczegól-
nych branżach obserwujemy bar-

dzo różne tendencje” – zauważa 
ekonomista. Wskazał, że w cią-
gu pierwszych czterech miesięcy 
tego roku produkcja metali i na-
wozów była o ok. 30 proc. niż-
sza niż przed rokiem, produkcja 
mebli skurczyła się o jedną szó-
stą, a tekstyliów o jedną dziesiątą. 
Równocześnie jednak dość dyna-
micznie rozwijała się produkcja 
różnego rodzaju artykułów elek-
tronicznych, pojazdów i ich kom-
ponentów oraz leków.

Ale, jak podkreślił Mačiu-
lis, na razie wielu mieszkańców 
Litwy czuje się bardzo dobrze – 
wskaźnik zaufania konsumentów 
systematycznie poprawia się w 
ciągu ostatnich sześciu miesięcy 
i obecnie przekracza wieloletnią 
średnią historyczną. Na nastroje 
mieszkańców pozytywnie oddzia-
ływała szybko spadająca inflacja, 
która, jak prognozuje, wkrótce po-
wróci do jednocyfrowego pozio-
mu, a także utrzymujący się szyb-
ki wzrost płac.

Mačiulis podsumował, że na 
razie na Litwie nie widać zbyt wie-
le optymizmu. „obserwujemy po-
stępujące ochłodzenie gospodarki. 
Na razie możemy się cieszyć, że to 
tylko ochłodzenie gospodarcze, a 
nie burza” – podsumował ekono-
mista Nerijus Mačiulis.

Na podst. ELTA

ekonomista: na razie możemy się cieszyć, 
że to tylko ochłodzenie gospodarcze, a nie burza

Sezon polowań – tak w śro-
dowisku pedagogicznym na-
zywa się wiosnę i lato. Prawie 
każda szkoła na Litwie żyje w 
rytmie poszukiwania nauczy-
cieli. W niektórych szkołach 
brakuje nawet dziesięciu peda-
gogów. Cierpiący na tę zagad-
kę dyrektorzy mówią, że robią 
wszystko, by zatrzymać nauczy-
cieli, którzy od wielu lat przygo-
towują się do emerytury.

Największy problem z brakiem 
nauczycieli jest w stolicy. We wrze-
śniu w Wilnie zabraknie 298 na-

uczycieli przedmiotów, 296 spe-
cjalistów pomocy oświatowej, 168 
pedagogów wychowania przed-
szkolnego, 34 pedagogów przed-
szkolnych, 58 nauczycieli szkół 
podstawowych i 114 asystentów na-
uczycieli. W sumie to prawie tysiąc 
pracowników. takie dane udostęp-
nia Donalda Meiželytė, wicemer 
miasta Wilna.

Braki w specjalistach wspar-
cia edukacyjnego są poważnym 
problemem, gdyż od września ru-
sza edukacja włączająca, co ozna-
cza, że   na zajęcia będą przycho-

dzić także dzieci ze specjalnymi 
potrzebami.

Donalda Meiželytė poinfor-
mowała także, że   w Wilnie przy-
gotowywana jest decyzja rady, by 
dyrektorzy szkół, poszukując na-
uczycieli i specjalistów wsparcia 
oświaty (logopedów, psycholo-
gów, pedagogów społecznych), 
mogli oferować wyższe wynagro-
dzenie niż to, które ustala mini-
sterstwo. Stołeczna Rada powin-
na podjąć decyzję w tej sprawie 
na początku czerwca.

Na podst. lrt.lt

W Wilnie brakuje prawie tysiąca nauczycieli

Od piątku będzie dostępny lek 
na COVID-19
Mieszkańcy już 

mogą zwracać się do 
swoich lekarzy ro-
dzinnych o wypisanie 
recepty na lek na CO-
VID-19, opłacany z bu-
dżetu państwa i wyda-
wany bezpłatnie. Leki 
będą wydawane w ap-
tekach „Eurovaistinė” 
w całym kraju – infor-
muje Ministerstwo Ochrony Zdrowia.

Lek (substancje czynne nirmatrelwir i rytonawir) jest przeznaczo-
ny do leczenia choroby wywołanej przez koronawirusa u dorosłych, 
którzy nie wymagają dodatkowej tlenoterapii i są narażeni na zwięk-
szone ryzyko progresji do ciężkiego przebiegu CoViD-19. Lek należy 
zacząć zażywać jak najszybciej po rozpoznaniu CoViD-19 i w ciągu 
5 dni od wystąpienia objawów.

„Lek jest dostępny na receptę. Przed wystawieniem recepty lekarz 
musi ocenić, kiedy u pacjenta wystąpiły objawy choroby CoViD-19 
oraz uwzględnić, że pacjent musi rozpocząć przyjmowanie leku nie 
później niż 5 dni po wystąpieniu objawów choroby, wskazać termin 
ważności recepty nie dłuższy niż 5 dni” – czytamy w komunikacie re-
sortu zdrowia.

Litwa zakupiła lek w ramach ogólnych zakupów szczepionek i in-
nych leków do zapobiegania i leczenia choroby CoViD-19 przez Ko-
misję europejską (Ke). Zorganizowane przez Ke zakupy leków na 
CoViD-19 pomogły wynegocjować lepsze warunki zakupu i stabilne 
dostawy do państw członkowskich.

Według ministerstwa zdrowia, łącznie zakupiono 13 tys. opako-
wań leku, z których większość będzie wydawana mieszkańcom w ap-
tekach na receptę, reszta – na aktywne leczenie w krajowych placów-
kach medycznych.

Na podst. sam.lrv.lt

Częstsze loty z Wilna do kopenhagi, 
lepsze połączenia z uSa
Z Wilna od nadchodzącego sezonu zimowego jeszcze wygodniej 

będzie dostać się do Kopenhagi, Nowego Jorku czy innych miast 
Stanów Zjednoczonych Ameryki.

Skandynawskie linie lotnicze SAS zwiększą częstotliwość lotów 
między Wilnem a Kopenhagą, skąd podróżni z Litwy będą mogli wy-
brać się w dalszą podróż do Stanów Zjednoczonych.

Podróż samolotem z Litwy do Danii trwa zaledwie półtorej godziny, 
dlatego po przylocie do Kopenhagi wygodnie jest wsiąść w samolot le-
cący do Nowego Jorku, Chicago lub innych większych miast w USA.

Dodatkowe loty między Wilnem a Kopenhagą w dni powszednie 
sprawią, że pasażerom jeszcze wygodniej będzie skorzystać z lotów 
łączących europę i USA.

Planuje się, że dodatkowe loty między Wilnem a Kopenhagą roz-
poczną się 6 listopada. Według wstępnych danych samolot powinien 
startować z Wilna do Kopenhagi w dni powszednie o godzinie 11:10 
i lądować o godzinie 11:40 (czasu lokalnego). Samolot z Kopenhagi 
do Wilna wystartuje o 08:05 i wyląduje o 10:35 (czasu lokalnego).

Sprzedaż biletów na jesienne loty linii SAS rozpoczęła się 15 maja.
Na podst. madeinvilnius.lt
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Już w czerwcu i lipcu wyga-
sną 54 tysiące kont mobilnego 
podpisu elektronicznego Mobile- 
ID – przypomina firma „SK ID 
Solutions”. Mieszkańcy, którzy 
chcą nadal bezpiecznie potwier-
dzać swoją tożsamość w Interne-
cie lub składać e-podpisy, mu-
szą pospieszyć się z odnowieniem 
certyfikatów Mobile-ID.

Według Viktorasa Kamarevce-
vasa, business managera „SK iD 
Solutions” na Litwie, operatorzy 
telefonii komórkowej osobiście in-
formują mieszkańców o wygaśnię-
ciu certyfikatu Mobile-iD.

ekspert zwraca uwagę na to, 
że odnawianie certyfikatów Mo-
bile-iD może być na celowniku 

oszustów. Dlatego konieczne jest 
dokładne sprawdzenie informacji 
po otrzymaniu zawiadomienia o 
wygaśnięciu certyfikatu narzędzia.

„Należy pamiętać, że infor-
mując o wygaśnięciu Mobile- 
iD, ani operatorzy komórkowi, 
ani dostawca usługi „SK iD Solu-
tions” nigdy nie wysyłają żadnych 
aktywnych linków, nie proszą o 

dane osobowe ani o potwierdzenie 
transakcji – powiedział Kamare-
vcevas. – Podczas wysyłania fał-
szywych wiadomości oszuści pra-
wie zawsze starają się stworzyć 
poczucie pilności. Jeśli otrzy-
małeś wiadomość lub telefon z 
prośbą o natychmiastowe odno-
wienie certyfikatu Mobile-iD, na-
tychmiast przerwij komunikację 
i poinformuj o tym usługodawcę 
oraz policję. Pamiętaj – nowy cer-
tyfikat może wystawić tylko twój 
operator komórkowy i dopiero po 
fizycznym udaniu się do salonu”.

obecnie na Litwie mobilnym 
kwalifikowanym podpisem elek-
tronicznym Mobile-iD posługuje 
się około 460 tys. osób.

Zmarła Zita Kelmickaitė – 
muzykolog, prowadząca audycji 
radiowych i telewizyjnych, do-
cent Akademii Muzyki i Teatru. 
Miała 71 lat.

o śmierci Kelmickaitė po-
informował nadawca publiczny 
LRt. Przez jakiś czas Kelmickaitė 
przebywała w szpitalu po tym, 
gdy w marcu zasłabła podczas 
transmitowanej na żywo audycji 
radiowej na LRt „takie życie z 
Zitą Kelmickaite”.

Kondolencje z powodu śmier-
ci znanej muzykolog wyraził pre-
zydent Gitanas Nausėda.

„Straciliśmy jaskrawą postać 

środowiska muzycznego, doc. Li-
tewskiej Akademii Muzyki i te-
atru, która poświęciła swoje życie 
pielęgnowaniu litewskiego folk-
loru i zachowaniu muzycznego 
dziedzictwa naszego kraju. Z. 
Kelmickaitė całą sobą, swoją nie-
wyczerpaną energią i optymizm, 
poprzez działalność twórczą, pe-
dagogiczną i dziennikarską, po-
przez wewnętrzne ciepło wyrażała 
i kochała życie, dzięki swoim ta-
lentom i charyzmie zaszczepiała 
miłość do Litwy i jej mieszkań-
ców” – napisał prezydent.

Prezydent złożył wyrazy 
współczucia z powodu utraty Zity 

Kelmickaitė jej bliskim, przyja-
ciołom oraz całemu środowisku 
kulturalnemu i naukowemu Li-
twy.

W 2000 roku Kelmickaitė była 
odznaczona Krzyżem Kawaler-
skim orderu Giedymina, w 2018 
roku – Krzyżem oficerskim or-
deru „Zasługi dla Litwy”. 

Na podst. lrt.lt
Fot. lrt.lt/D. Umbrasas

nie żyje Zita kelmickaitė

12 maja 2024 roku na Litwie 
odbędzie się referendum w spra-
wie zmiany 12 artykułu Konsty-
tucji, który przewidywałby moż-
liwość podwójnego obywatelstwa.

We wtorek, 23 maja, Sejm 
podjął uchwałę o przeprowa-
dzeniu referendum w sprawie 
podwójnego obywatelstwa. Za 
przeprowadzeniem referendum 
głosowało 111 posłów, nikt nie 
był przeciw, 5 parlamentarzystów 
wstrzymało się od głosu.

Sejm uchwałą zobowiązał 
rząd lub upoważnioną przez nie-
go instytucję do poinformowania 
mieszkańców o znaczeniu sprawy 
przedstawionej w referendum dla 
Państwa i Narodu w okresie kam-
panii informacyjnej ze środków 
budżetu państwa.

Zgodnie z proponowanym 
projektem artykuł 12 ustęp 2 Kon-
stytucji brzmiałby następująco: 
„obywatelstwo Republiki Litew-
skiej nabywa się przez urodzenie i 

na innych zasadach, określonych 
przez prawo konstytucyjne. Pro-
cedurę nabycia i utraty obywa-
telstwa określa prawo konstytu-
cyjne”.

obecnie obowiązujące na Li-
twie przepisy zakazują posiada-
nia podwójnego obywatelstwa, z 
niektórymi wyjątkami.

Na podst. lrs.lt

Za rok odbędzie się referendum 
ws. podwójnego obywatelstwa

użytkownicy mobile-ID muszą pamiętać o odnowieniu 
certyfikatów: niektóre wygasną w czerwcu i lipcu

Jednemu z posłów grozi 
usunięcie z Sejmu
We wtorek, 23 maja, Sejm podjął decyzję o wszczęciu procedu-

ry usunięcia z parlamentu posła Petrasa Gražulisa. Postępowanie 
w sprawie impeachmentu zostało przekazane do dalszego rozpa-
trzenia przez Sąd Konstytucyjny (KT). Za wszczęciem procedury 
impeachmentu Gražulisa głosowało 65 posłów, przeciw było 25, a 
16 wstrzymało się od głosu. Jeśli KT uzna Gražulisa za winnego, 
zostałby pozbawiony mandatu poselskiego i prawa udziału w wy-
borach przez 10 lat.

inicjatywa impeachmentu Gražulisa ruszyła po tym, gdy 15 wrze-
śnia ubiegłego roku w trakcie posiedzenia Sejmu, oddając głos zamiast 
posła Linasa Jonauskasa, polityk „swoim świadomym działaniem na-
ruszył Statut Sejmu, zasadę uczciwości zapisaną w Kodeksie Postępo-
wania Polityków Państwowych i możliwie rażąco naruszył Konstytucję 
i/lub złamał przysięgę posła na Sejm”. Naruszenie zostało stwierdzone 
przez sejmowych strażników etyki. 

Jednak Gražulisowi grozi usunięcie z Sejmu również z innego po-
wodu. W czerwcu ubiegłego roku, decyzją Sądu Apelacyjnego, polityk 
został uznany za winnego nadużycia stanowiska służbowego. Ustalono 
w sprawie, że w interesie prywatnej osoby prawnej, tj. firmy „Judex”, 
bezprawnie ingerował w działalność urzędników, nakłaniając ich do 
nieprzestrzegania wymogów aktów prawnych i popełniania czynów 
niezgodnych z prawem, a także wykorzystywał środki przekazane mu 
przez tę spółkę.

Uznano, że takimi działaniami Gražulis zdyskredytował Sejm, 
zlekceważył nazwisko członka Sejmu, wiarygodność i prestiż polity-
ka państwowego, a tym samym wyrządził państwu ogromne szkody 
niemajątkowe. Jednak po tym, jak polityk odwołał się od decyzji sądu, 
sprawa nadal jest rozpatrywana przez Sąd Najwyższy.

Na podst. ELTA

„nemėžio komunalininkas” 
apeluje do swoich klientów 
o oszczędzanie wody
Przedsiębiorstwo komunalne „Nemėžio komunalininkas” ape-

luje do swoich klientów o oszczędzanie wody. Wodociągi w długo-
trwałą suszę nie są w stanie podołać kilkukrotnie większemu zu-
życiu wody.

„Drodzy użytkownicy zimnej wody! W związku z suchą aurą jest 
duże zużycie zimnej wody pitnej. Woda wykorzystywana jest do pod-
lewania sadu, ogrodu, co prowadzi do niedoboru wody pitnej w godzi-
nach szczytu. Drodzy właściciele domów prywatnych, bądźmy wyro-
zumiali. Woda pitna jest źródłem życia człowieka, korzystajmy z niej 
zgodnie z przeznaczeniem tylko do celów bytowych. Apelujemy o 
podlewanie ogródków nocą lub poza godzinami szczytu. Dziękujemy 
za zrozumienie” – apeluje „Nemėžio komunalininkas”.

Meteorolodzy nie mają dobrych wiadomości dla rolników i wła-
ścicieli ogródków przydomowych. W najbliższych dniach deszczu 
nie widać.

Na podst. nkom.lt

Aby wprowadzić większy 
porządek i bezpieczeństwo na 
ulicach, od 1 czerwca ma być 
wprowadzony zakaz jazdy hu-
lajnogą elektryczną i rowerem 
na trzech najbardziej ruchli-
wych turystycznych ulicach w 
Wilnie: Vilniaus, Pilies i Savi-
čiaus – informuje Samorząd 
Miasta Wilno.

Na ulicach tych pojawią się 
znaki zakazujące poruszania się 
na hulajnogach elektrycznych i 
rowerach.

Latem na Starym Mieście, No-
wym Mieście i Śnipiszkach plano-
wane jest urządzenie specjalnych 
miejsc postojowych dla elektrycz-
nych hulajnóg.

od tego miesiąca już zostały 

wprowadzone ograniczenia pręd-
kości dla hulajnóg – na Starym 
Mieście i na mostach osoby po-
ruszające się na elektrycznych hu-
lajnogach muszą jechać z pręd-
kością nie większą niż 12 km/h.

Ponadto do końca tego roku 
firmy świadczące usługi udostęp-
niania są zobowiązane do ozna-
czania hulajnóg numerami iden-
tyfikacyjnymi, które pomogłyby 

innym użytkownikom dróg w 
identyfikacji hulajnów i powia-
domić usługodawcę nie tylko o 
nieprawidłowym parkowaniu, ale 
także o przekroczeniu prędkości, 
jeździe we dwóję na jednej hu-
lajnodze, jeździe w obszarze za-
bronionym lub o innych wykro-
czeniach.

Wileński samorząd przypo-
mina o zainicjowanej współpra-
cy między firmami zajmującymi 
się wypożyczaniem hulajnów a 
„tvarkau miestą”, do której za-
chęca też włączyć się miesz-
kańców – do zgłaszania na plat-
formie www.tvarkaumiesta.lt 
nieprawidłowo zaparkowane 
hulajnogi.

Na podst. vilnius.lt

na trzech wileńskich ulicach – zakaz jazdy na hulajnogach
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NOWINY
znad Solczy

imprezę zainaugurowała uro-
czysta Msza św., koncelebrowa-
na przez księży parafii solecznic-
kiej Rusłana Wilkiela i Walentego 
Dulkę. Swoją obecnością imprezę 
zaszczycili mer rejonu Zdzisław 
Palewicz, posłanka na Sejm RL 
Beata Pietkiewicz, wicemerowie 
Józef Rybak i Waldemar Śliżew-
ski, dyrektor Administracji Sa-
morządu Rejonu Solecznickiego 
Grzegorz Jurgo.

Witając zgromadzonych w 

parku miejskim mer rejonu Zdzi-
sław Palewicz nawiązał do ob-
chodzonego w tym dniu Święta 
Zesłania Ducha Świętego jako pa-
miątkę wydarzenia w Wieczerni-
ku, gdy na zebranych tam aposto-
łów i Maryję zstąpił Duch Święty. 
Apostołowie zaczęli wtedy prze-
mawiać w wielu językach, jed-
nak połączeni Duchem Świętym 
wszyscy dobrze jeden drugiego 
rozumieli. Podobnie jest w So-

zwykle barwną historię zespołu 
pieśni i tańca „ejszyszczanie”. W 
przygotowanym na „Pieśń znad 
Solczy” repertuarze znalazły się 
piosenki z Wileńszczyzny, które 
przed miesiącem zespół przedsta-
wił publiczności Korsz w Polsce 
– mieście zaprzyjaźnionym z gmi-
ną ejszyską.

„Pieśń znad Solczy” bez „tur-
gielanki? Nie, to niemożliwe! Na 
święcie folkloru nie może zabrak-
nąć autentycznych pieśni i tań-
ców turgiel i okolic. obrazki z 
codzienności naszych dziadów, 
pradziadów, obrzędy z życia ro-
dzinnego i roku liturgicznego – to 
repertuar działającego od ponad 
30 lat zespołu. Zaprezentowana 
na festiwalowej scenie cząstka z 

wielobarwnych „zasobów” zespo-
łu urzekła widzów. Brawo!

Każdy występ „Znad Mere-
czanki” z Jaszun jest wyjątkowy 
– ma swój temat, osobliwy urok, 
budzi szczególne emocje. tak też 
było tym razem – gorące brawa 
publiczności były najlepszą oce-
ną entuzjazmu i werwy artystów!

„W Solecznikach to znaj-
dziesz co trzeba / W Solecznikach 
są słoneczni ludzie / Bo z Solecz-
nik jest bliżej do nieba / W Solecz-
nikach słońce świeci dłużej” – to 
są słowa z piosenki Krzysztofa 
Jańczyka, które jak najbardziej 
odzwierciedlają klimat Solecznik. 
Stały się hymnem miasta i sztan-
darową piosenką zespołu „Solcza-
nie”, który tą i innymi melodiami 
rodem z kultury ludowej swoim 
pięknym występem uwieńczył 
popisy zespołów rejonu solecz-
nickiego.

W tegorocznej edycji Festi-

walu „Pieśń znad Solczy” wzięło 
udział 17 zespołów rejonu solecz-
nickiego, zrzeszających ponad 
550 uczestników. Były to zespo-
ły ludowe, jak też chóry, orkie-
stry, dorosłe i młodzieżowe grupy 
artystyczne. Poziom występują-
cych zespołów jest bardzo wyso-
ki i nie ma w tym przesady, gdyż 
wiele z nich jest uhonorowywa-
nych medalami i dyplomami róż-
norodnych festiwali i konkursów, 
posiada także odznakę „Zasłużo-
ny dla Kultury Polskiej”. 

Na festiwalowej scenie nie 
mogło zabraknąć gości. tym ra-
zem na solecznickiej scenie wy-
stąpił polski Zespół Artystyczny 
Pieśni i tańca „Wilia”, należący 
do Wileńskiego Centrum Kultu-

ry. to najstarszy polski zespół na 
Wileńszczyźnie, założony w 1955 
roku z inicjatywy absolwentów 
polskich szkół. Do Solecznik arty-
ści przywieźli wiązankę najpięk-
niejszych tańców i melodii ludo-
wym z różnych zakątków Polski, 
jak też z Wileńszczyzny. Barw-
ny, entuzjastyczny, pełny energii i 
werwy występ zebrał gorące okla-
ski, długo niemilknące nawet po 
zejściu artystów ze sceny.

Serdecznie dziękujemy 
organizatorowi festiwalu:
Centrum Kultury Samorządu 

Rejonu Solecznickiego
Sponsorom:
Samorządowi Rejonu Solecz-

nickiego
Ambasadzie Rzeczypospolitej 

Polskiej w Wilnie
Solecznickiemu Rejonowemu 

Oddziałowi Związku Polaków na 
Litwie

XXVI Festiwal Folkloru „Pieśń znad Solczy” w Solecznikach

Stronę przygotował Andrzej Kołosowski

Wielokulturowy i wielonarodowy

Turniej piłki ręcznej im. Leonida Werbowika w Ejszyszkach

Triumf szczypiornistów z Oran
19 maja br. w Ejszyszkach odbył się turniej piłki ręcznej, po-

święcony pamięci trenera Leonida 
Werbowika. W zawodach zwyciężyła drużyna z oran. Na drugim 

miejscu uplasowała sie drużyna z Wilna, trzecie miejsce przypadło szczy-
piornistom z olity, czwarte – drużynie z ejszyszek, piąte – z Solecznik.

Nagrodzeni zostali najlepsi sportowcy: Fabian Bogdziun, najlepszy 
zawodnik drużyny solecznickiej, Donatas Artiszewski z ejszyszek, Lukas 
Lastauskas z olity, Matas Makovskis z Wilna i Paulius Mulskas z oran.

W niedzielę, 28 maja, park miejski w Solecznikach przybrał lu-
dowe barwy. Wszystko za sprawą Festiwalu Folkloru „Pieśń znad 
Solczy”, który ma już swoją piękną historię, gdyż odbywa się po 
raz 26. Mimo biegu lat wydarzenie artystyczne gromadzi rzesze 
widzów, potwierdzając, że ta część kultury jest bardzo popularna, 
bo wśród uczestników są nie tylko znane zespoły, ale także dzieci 
i młodzież, chcący kultywować folklor ludowy.

lecznikach, gdzie ludzie mówią 
w różnych językach, jednak potra-
fią się łączyć poprzez zachowanie 
tradycji i wierność kulturze.

 Z tą myślą przed 26 laty był 
organizowany Festiwal „Pieśń 
znad Solczy’, mający na celu po-
łączenie różnych kultur naszego 
wielokulturowego rejonu. Kultura 
narodu to nie sztabka złota, którą 
można położyć do sejfu i po la-
tach będzie tak samo wartościowa. 
Kultura jest zjawiskiem żywym – 

musimy śpiewać, tańczyć, mówić 
w języku ojczystym, tylko wtedy 
nie zginie, nie straci na wartości. 
tak robimy od 1995 roku. Dzięku-
ję wszystkim, kto wtedy przyczy-
nił się do organizacji Festiwalu, 
dziękuję serdecznie wszystkim, 
pielęgnującym tę piękną tradycję 
dziś na scenie i na widowni – po-
wiedział mer rejonu solecznickie-
go Zdzisław Palewicz.

Część koncertową imprezy 

rozpoczął piękny polonez w wy-
konaniu wychowanków Żłobka 
– Przedszkola „Bajka” w Solecz-
nikach, które w tym roku obcho-
dziło jubileusz 50-lecia. Maluchy 
dały start eksplozji młodym uta-
lentowanym wykonawcom, któ-
rzy reprezentowali Szkołę Sztuk 
Pięknych im. Stanisława Mo-
niuszki w Solecznikach; Szko-
łę Muzyczną w ejszyskach oraz 
Szkołę Muzyczną w Jaszunach. 
Na festiwalowej scenie wystąpił 
zespół działu choreografii, orkie-
stra dęta, orkiestra akordeonistów, 
chóry dziecięce i młodzieżowe.

Po występach młodocianych 
artystów przyszedł czas na popisy 
artystyczne zespołów ludowych 
rejonu solecznickiego – prawdzi-
wa uczta dla miłośników folkloru 
i kultury ludowej!

Jako pierwszy w tej części fe-
stiwalu wystąpił zespół „Kwia-
ty Polskie”, od 35 lat działający 
przy Gimnazjum w ejszyszkach. 
Przygotowany przez artystów re-
pertuar idealnie pasował do śpie-
waczego święta. Usłyszeliśmy w 
ich wykonaniu piosenki, których 
nauczyły nas kiedyś nasze babcie.

Dziecięco-młodzieżowy ze-
spół pieśni i tańca „Gromada” z 
Gimnazjum im. Michała Baliń-
skiego w Jaszunach miał przerwę 
w działalności. Po kilku latach 
ciszy, w końcu minionego roku 
pięknym koncertem „Gromada” 
zainaugurowała swoje odrodze-
nie. Nie mogło zabraknąć zespo-
łu i na festiwalu. Cieszymy się z 
pięknego odsłonięcia nowej kar-
ty zespołu i wierzymy, że na ze-
spolaków czeka dużo ciekawych 
przygód, koncertów, wyjazdów, 
przyjaźni i spotkań.

Działający przy Gimnazjum 
im. Jana Śniadeckiego Zespół 
Pieśni i tańca „Solczanka” jest 
zespołem, w którym swoje zdol-
ności artystyczne rozwija i dosko-
nali ponad 80 uczniów. Repertu-
ar zespołu stale się wzbogaca o 
nowe utwory. odnowiony pro-
gram, złożony z pieśni i tańców 
polskich oraz litewskich, melodii 
ludowych został zaprezentowany 
na festiwalowej scenie.

Setki koncertów, pieśni i tań-
ców, godzin prób i przejechanych 
kilometrów tworzą niemałą i nie-
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zes Związku Polaków na Litwie, 
kierownik Zespołu Pieśni i tań-
ca „Wileńszczyzna” – śp. Gabriel 
Jan Mincewicz, który następnie 
przez wiele lat był niestrudzonym 
organizatorem i reżyserem tego 
festiwalu. Kontynuując tę boga-
tą tradycję, pielęgnując warto-
ści krzewienia języka ojczystego 
Związek Polaków na Litwie już 
po raz dwudziesty trzeci zaprosił 
do niemenczyńskiego amfiteatru 
na tradycyjny festyn.

Uroczyste otwarcie festiwa-
lu poprzedziła tradycyjnie Msza 
św. w kościele pw. św. Michała 
Archanioła w Niemenczynie, od-
prawiona w intencji Związku Po-
laków na Litwie, wszystkich pol-
skich zespołów działających na 
Litwie, kierownictwo oraz arty-
stów, a także licznie przybyłych 
widzów. Po nabożeństwie ulicami 
miasta ruszył barwny i rozśpiewa-
ny pochód zespołów biorących 
udział w festiwalu.

Festyn rozpoczął się od pre-
zentacji i przywitania wszystkich 
licznie przybyłych zespołów, a 
także od przypomnienia historii 
„Kwiatów Polskich”. Festiwal po-
prowadziła niezastąpiona Czesła-
wa Szablińska.

Wśród gości przybyłych na fe-
styn znaleźli się: ambasador RP w 
Wilnie Konstanty Radziwiłł wraz 
z małżonką, posłanka na Sejm RP 
Anna Maria Siarkowska, poseł na 
Sejm RL Czesław olszewski, pre-
zes Rady Polonii Świata, wicepre-
zes ZPL i AWPL-ZChR Jarosław 
Narkiewicz, konsul RP w Wilnie 
irmina Szmalec, Bogusław Rogal-
ski – prezes Zjednoczenia Chrze-
ścijańskich Rodzin, poseł do Pe 
Vi kadencji, mer samorządu rejo-
nu wileńskiego Robert Duchnie-
wicz, Władysław Kondratowicz, 
dyrektor administracji Samorzą-
du Rejonu Wileńskiego, Lilia An-
druszkiewicz, kierowniczka wy-
działu Kultury, Sportu i turystyki 
Rejonu Wileńskiego, prezes to-
warzystwa Miłośników Wilna i 
Ziemi Wileńskiej Józef Szyłejko, 
radni z ramienia AWPL-ZChR, 
prezesi kół oraz członkowie zarzą-
du Związku Polaków na Litwie, 
tadeusz Łapka – zastępca burmi-
strza Mrągowa, Henryk Nikonor, 
przewodniczący rady miejskiej w 
Mrągowie, Bogdan Moroz, wice-
przewodniczący rady miejskiej w 
Mrągowie, Agnieszka Michalska, 
dyrektorka Centrum Kultury w 
Mrągowie, Barbara Morawska, 
prezeska towarzystwa Miłośni-
ków Wilna i Ziemi Wileńskiej w 
Mrągowie oraz Wiesław Pietrzak, 
prezes koła „Wspólnoty Polskiej” 
w Węgorzewie.

oficjalnego otwarcia doko-
nał prezes Związku Polaków na 
Litwie, poseł do Parlamentu eu-
ropejskiego – Waldemar toma-
szewski oraz wiceprezesi tej naj-
większej polskiej organizacji na 

Litwie – Maria Rekść, Waldemar 
Urban, Albert Narwojsz oraz edy-
ta Klimaszewska.

Po oficjalnym rozpoczęciu 
święta chór łączony dyrygowany 
przez Wioletę Cereszkę odśpie-
wał „Rotę”.

„kwiaty Polskie” 
to nie tylko kultura, 
to ogromna wspólnota
– Niech będzie pochwalo-

ny Jezus Chrystus! tym katolic-
kim, staropolskim pozdrowieniem 
chciałem wszystkich serdecznie 
przywitać: ekscelencjo, ambasa-
dorze naszej najjaśniejszej Rzecz-
pospolitej, szanowni artyści, 1200 
osób na tej scenie będzie dzisiaj 

występowało, kierownicy zespo-
łów, wszystkich serdecznie wi-
tamy i zarazem dziękujemy za 
te przepiękne święto, za „Kwia-
ty Polskie”, które zostały zasiane 
przez śp. Jana Gabriela Mincewi-
cza i Związek Polaków na Litwie 
przed 34 laty – tymi słowami przy-
witał wszystkich tłumnie zebra-
nych w niemenczyńskiej „operze 
Leśnej” prezes Związku Polaków 
na Litwie Waldemar tomaszewski.

Prezes ZPL przypomniał tak-
że, że zbliżamy się do jubileuszu 
35- lecia festynu, który będziemy 
obchodzili za rok, 26 maja.

Waldemar tomaszewski za-
znaczył także jak ważne jest w 
dzisiejszym świecie pielęgno-
wanie kultury oraz podziękował 
wszystkim, którzy podejmują ten 
trud: „Drodzy Rodacy, w zmie-
niającym się świecie, gdy zanika-
ją granice, zawsze podkreślamy, 
że o sile narodu będzie stanowi-
ła jego kultura i język ojczysty, 
który przez tę kulturę jest pielę-
gnowany. to święto to nie tylko 
kultura, to jest ogromna wspólno-
ta Wileńszczyzny i naszych go-
ści z Macierzy, to są nasze wie-
lopokoleniowe rodziny. Właśnie 
tę wspólnotowość tu, na Wileńsz-
czyźnie Związek Polaków na Li-
twie buduje i bardzo wielkim fi-
larem tej wspólnotowości są nasi 
niestrudzeni kierownicy zespo-
łów, artyści. Chciałem im ser-
decznie podziękować – wszyst-
kim razem i każdemu z osobna. 
Dziękuje tym, którzy zaczynali 
te festyny: Natalii Sosnowskiej, 
Leonardzie Klukowskiej, teraź-
niejszym organizatorom: Wio-

lecie Cereszce, Germanowi Ko-
marowskiemu oraz wszystkim 
znanym i nieznanym, którzy te 
festyny organizują – mówił.

Słowa podziękowania popły-
nęły także do pełnomocnika pol-
skiego Rządu do Spraw Polonii i 
Polaków za Granicą ministra Jana 
Dziedziczaka, który wsparł orga-
nizację tego pięknego i barwnego 
festiwalu.

Prezes ZPL podkreślił także, 
że obecny festyn teraz już oficjal-
nie nosi imię „niestrudzonego 
Jana Gabriela Mincewicza” – Już 
awansem zapraszamy na następ-
ny rok. Niech żyje Festyn Kultu-
ry Polskiej „Kwiaty Polskie” im. 
Jana Gabriela Mincewicza, niech 

żyje Polska i Litwa, niech żyje 
nasza ojczyzna Wileńszczyzna! 
– powiedział.

„kwiaty Polskie” 
to świadectwo bogatej 
tradycji i przywiązania 
do wartości patriotycznych
Ambasador RP na Litwie, 

Konstanty Radziwiłł odczytał 
list z kancelarii Prezydenta Pol-
ski, wystosowany do uczestników 
festynu przez ministra Andrzeja 
Derę. W liście minister w imieniu 
głowy państwa przesłał pozdro-
wienia dla wszystkich uczestni-
ków „Kwiatów Polskich”. „Jest 
to świadectwo bogatej tradycji i 
szczególnego przywiązania tutej-
szych Polaków do pielęgnowa-
nia wartości patriotycznych. Na 
słowa szczególnego uznania za-
sługuje fakt, że od momentu po-
wstania, festiwal ten prężnie się 
rozwija i niezmiennie pozostaje 
największym przedsięwzięciem 
kulturalnym Polaków na Litwie” 
- czytamy w liście.

Następnie Andrzej Dera po-
dziękował za wysiłek organizacyj-
ny oraz społeczną aktywność, „któ-
re służą pielęgnowaniu polskiego 
dziedzictwa kulturowego dla przy-
szłych pokoleń. to pańska praca 
pozwala się dziś cieszyć wszystkim 
wyjątkowym pięknem naszej ro-
dzimej kultury, podtrzymując po-
czucie jedności” - napisał.

Ambasador RP na Litwie, 
Konstanty Radziwiłł podziękował 
za zaproszenie na festyn oraz ży-
czył wszystkim zebranym wspa-
niałej zabawy. Jednocześnie wy-
raził szacunek dla organizatorów 

święta: „Rzeczywiście widać tutaj 
tę wspólnotę, jest to coś wielkie-
go. Cieszę się, że jest nas tak tutaj 
dużo, to jest dobry prognostyk na 
przyszłość. Jesteśmy silni, jeste-
śmy wspólnotą i niech tak zawsze 
zostanie!” - mówił.

„Wspólnota to dar, której 
można się od Was uczyć”
Posłanka na Sejm RP Anna 

Maria Siarkowska podkreśliła, 
że na niemenczyńskim festiwalu 
jest już kolejny raz. – Przywiodła 
mnie tutaj tęsknota, tęsknota za 
polskością, którą Państwo zacho-
wali w swojej mowie, w swoich 
sercach, a także obyczajach, kul-
turze, którą tak pięknie pielęgnu-
jecie – mówiła.

– Zastanawiam się, co jest ta-
kiego wyjątkowego w Wileńsz-
czyźnie, że tak się do niej tęskni? 
Myślę, że to poczucie wspólnoty, 
które Państwo pielęgnują, ta siła 
kultury, polskich obyczajów, tra-
dycji narodowych, które zacho-
wujecie. to jest ogromny dar, 
który niesiecie jako Polacy miesz-
kający na dawnych Kresach, dar, 
który niesiecie wszystkim Pola-
kom, gdyż możemy tej wspólno-
ty się od Was uczyć – stwierdzi-
ła parlamentarzystka z Macierzy.

„34 lata temu Jan Gabriel 
mincewicz zasadził 
ten piękny ogród kwiatów”
Czesław olszewski, poseł na 

Sejm RL z ramienia Akcji Wybor-
czej Polaków na Litwie – Związ-
ku Chrześcijańskich Rodzin, 
wyraził radość z możliwości po-
znania osobiście „legendy Wi-
leńszczyzny” Jana Gabriela Min-
cewicza, który „przed 34 latami 
jak ogrodnik, zasadził ten piękny 
ogród kwiatów, 27 lat pielęgnował 
i już od 7 lat, gdy odszedł do Pana, 
ta piękna tradycja trwa”.

Poseł podziękował także Wal-
demarowi tomaszewskiemu, że 
czuwa nad tym świętem, słowa po-
dziękowania skierował także do 
Związku Polaków na Litwie oraz 
wszystkich, którzy przyczynili się 
do zorganizowania święta. – Życzę 
nam wszystkim, by Duch Święty 
wzmocnił wiarę, a w szczególności 
miłość do naszej ukochanej ojczy-
zny Wileńszczyzny, za przykładem 
śp. Jana Gabriela Mincewicza  – 
powiedział na zakończenie.

Na niemenczyńskiej scenie wy-
stąpiło ogółem kilkadziesiąt zespo-
łów z Wileńszczyzny, dalszych za-
kątków Litwy, jak i z Macierzy oraz 
z Ukrainy. Widzowie mogli podzi-
wiać występy zarówno łączonych 
chórów i zespołów tanecznych, jak i 
popisy solowe zespołów. Festiwalo-
wi towarzyszyła wystawa twórców 
ludowych, kiermasz potraw regio-
nalnych i rzemiosła artystycznego.

Uroczystego zamknięcia tego 
pięknego widowiska dokonał pre-
zes Związku Polaków na Litwie 
Waldemar tomaszewski, dyrek-

tor Wielofunkcyjnego ośrodka 
Kultury w Niemenczynie Ger-
man Komarowski oraz dyrektor-
ka Wielofunkcyjnego ośrodka 
Kultury w Rudominie - Wioleta 
Cereszka.

o głos podsumowujący XXiii 
Festyn Kultury Polskiej im. Jana 
Gabriela Mincewicza „Kwiaty 
Polskie” Waldemar tomaszew-
ski poprosił  przewodniczącego 
Rady Polonii Świata Jarosława 
Narkiewicza.

„Będąc tutaj dzisiaj widzimy, 
że nie tylko możemy, ale musi-
my być dumni, nie tylko możemy, 
ale musimy być szczęśliwi, bo je-
steśmy na swojej ziemi, jesteśmy 
wśród swoich. Przekazujemy to, 
co nam przekazywano z dziada 
pradziada. Ważne jest, że zacho-
wana została więź międzypoko-
leniowa” – mówił. Podkreślił, że 
w wielu krajach zazdroszczą tego 
Polakom na Litwie.

„Jesteśmy u siebie, jesteśmy 
sami swoi, bądźmy jednością sil-
ni, ceńmy to, bo jest to dar, które-
go nie możemy utracić” – zaape-
lował do zebranych J. Narkiewicz.

***
„Kwiaty Polskie” to najstar-

szy festyn kultury polskiej na Li-
twie i największe przedsięwzięcie 
kulturalne miejscowych Polaków.

Festyny kultury polskiej zo-
stały zainicjowane przez Związek 
Polaków na Litwie na przełomie 
lat 80.-90. ubiegłego stulecia na 
fali odrodzenia narodowego na 
Litwie. Pierwszy festyn – „Kwia-
ty Polskie” – odbył się w Niemen-
czynie 13 maja 1989 roku. Jego 
inicjatorem i organizatorem był 
ówczesny prezes ZPL, kierownik 
Zespołu Pieśni i tańca „Wileńsz-
czyzna” – śp. Gabriel Jan Mince-
wicz, który następnie przez wiele 
lat był niestrudzonym organizato-
rem i reżyserem tego festiwalu. 
Po odejściu Gabriela Jana Min-
cewicza do Pana w 2016 roku, 
Samorząd Rejonu Wileńskiego 
i ZPL postanowiły dalej organi-
zować „Kwiaty Polskie”. orga-
nizatorzy festynu podkreślili, że 
potrzebę wznowienia festynu od-
czuwali zarówno mieszkańcy, jak 
też miejscowe polskie zespoły.

Festyn kultury polskiej „Kwia-
ty Polskie” w Niemenczynie ma 
bogatą tradycję. to widowisko z 
udziałem blisko 1000 zespolaków, 
a w tym roku znacznie więcej jest 
wspaniałą okazją do celebrowania 
piękna dziedzictwa polskiej kul-
tury. Jest to również symboliczne 
miejsce walnego spotkania zespo-
łów Wileńszczyzny i Kowieńsz-
czyzny, jak też z zagranicy na sce-
nie niemenczyńskiego amfiteatru. 
Festiwal przyczynił się do tego, że 
powstało wiele zespołów szkol-
nych i amatorskich, które do dnia 
dzisiejszego zrzeszają Polaków na 
Wileńszczyźnie.

Fot. Marian Dżwinel
(Fotoreportaż na 6-7 str. „Roty”)

„kwiaty Polskie” to nie tylko kultura, 
ale ogromna wspólnota Wileńszczyzny 
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Pomysł na utworzenie Mu-
zeum Palm w Mozuryszkach 
zrodził się nieprzypadkowo – 
tradycja wicia palm żyje wokół 
tej miejscowości i z tych oko-
lic wywodzi się. Palmy podwi-
leńskie są zjawiskiem wyjąt-
kowym, a tradycja wicia palm 
została wpisana na listę Niema-
terialnego Dziedzictwa Kulturo-
wego. Unikatowa palma znala-
zła się m.in. w logo Samorządu 
Rejonu Wileńskiego. Pomysły 
na przedstawienie historii tra-
dycji wicia palm w dworze w 
Mozuryszkach zaprezentowali 
w tym tygodniu przedstawicie-
le firmy „ekspozicijų sistemos”. 
Przedstawili możliwe projekty 
ekspozycji przyszłego muzeum 
oraz dobór mebli.

Planuje się, że na pierw-
szym piętrze muzeum znajdzie 
się ekspozycja muzealna palm, 
sala wystawowo-imprezowa oraz 
pracownia twórcza. W salach pra-

cowni twórczej będą odbywały 
się zajęcia wicia palm. Na dru-
gim piętrze przewidziano strefę 
rekreacyjną ze stołami, miękki-
mi krzesłami itp., w której prze-
chowywane byłyby narzędzia po-
trzebne do zajęć.

W sali ekspozycyjnej meble 
i ścianki zostałyby rozmieszczo-
ne tematycznie, co pozwoliłoby 
dokładnie poznać pochodzenie 
palm, związane z nimi tradycje, 
sposoby wicia i rośliny, z których 
wykonywane są palmy.

Jako że w dworze ekspono-
wane mają być palmy, to ko-
lory, wzory i stylistyka mebli 
odzwierciedlałyby motywy gra-
ficzne i kolorystyczne występu-
jące w palmach i zielnikach. We-
dług projektantów „ekspozicijų 
sistemos” główny kolor można 
wybrać neutralny – brąz zasu-
szonych roślin, a urozmaicać go 
pomarańczowymi, żółtymi i fio-
letowymi akcentami. Ażurowe 
wzory zdobiłyby meble i inne 

drewniane dekoracje. W wystro-
ju kuchni i jadalni proponuje się 
zastosowanie motywu serca, na-
śladującego kształt tradycyjnego 
piernika na Jarmarku Kaziuka.

Planowane jest również urzą-
dzenie w muzeum ekranów in-
teraktywnych, na których wy-
świetlane byłyby filmy, możliwe 
byłoby interaktywne wicie palm 
z elementów. i posłuchać opowie-
ści palmiarek.

Wyposażenie Muzeum Palm 
ma być realizowane zgodnie z 
projektem „Kultura, dziedzictwo, 
tożsamość i wartość dodana tury-
styki”, zgodnie z programem na 
lata 2021-2027 Programu inter-
reg Vi-A Litwa-Polska we współ-
pracy z Gminą Korycin (Polska). 
Koszty prac zaplanowanych przez 
Samorząd Rejonu Wileńskiego 
wynoszą 440 tys. euro.

Samorząd Rejonu Wileńskie-
go złożył wniosek. obecnie jest 
on oceniany. W przypadku po-
myślnego rozpatrzenia wniosku, 

zawarcie umowy o wsparcie pla-
nowane jest w grudniu 2023 roku. 
Prace odnowienia dworu w Mazu-
ryszkach są realizowane według 
innego projektu. Prace ruszyły 
wiosną 2022 roku. Wartość pro-
jektu to ponad 1,7 mln euro. Sa-
morząd przeznaczył na ten projekt 
1,3 mln euro, z budżetu państwa 
wpłynęło 400 tys. euro. Prace 
mają być zakończone w grudniu 
tego roku.

Z projektem renowacji dworu 
w Mazuryszkach związany jest 
również inny projekt realizowany 

przez Samorząd Rejonu Wileń-
skiego – „Renowacja obszaru kra-
jobrazowego terenów zielonych 
dworów w Pikieliszkach i Mazu-
ryszkach oraz zagospodarowanie 
zniszczonych gruntów w rejonie 
wileńskim”.

Podczas realizacji tego pro-
jektu porządkowany jest teren 
zielony wokół dworu w Mazu-
ryszkach: zakładane są ścieżki dla 
pieszych, trawniki i sadzone tere-
ny zieleni. Urządzi się też placyk 
przy stawie oraz parking.

Na podst. vrsa.lt

Wyjątkowa tradycja Wileńszczyzny
(Dokończenie ze str. 1)

łów i konserwatystów ogłosili się 
opozycją.

Vaitkevičius przez wiele lat był 
głównym leśniczym w Nadleśnic-
twie Wileńskim. Posiada doświad-
czenie pracy samorządowej. Był 
radnym Rady Samorządu Rejonu 
Wileńskiego kadencji 2019-2023, 
działał w komitetach gospodarki 
i planowania terytorialnego oraz 
kontroli. Został wybrany również 
do Rady kadencji 2023-2027.

Zwracając się do radnych po-
wiedział, że czuje ogromną od-
powiedzialność wobec Rady i 
mieszkańców rejonu. – Jestem 
zdeterminowany, aby swoimi 
kompetencjami zawodowymi i 
doświadczeniem udowodnić Pań-

stwu i wszystkim, że potrafię na-
leżycie pełnić obowiązki wiceme-
ra i wykonywać powierzone mi 
funkcje, abyśmy wszyscy wspól-
nie mogli pracować dla dobra re-
jonu wileńskiego i jego mieszkań-
ców – powiedział Vaitkevičius.

Większość w 31-osobowej 
Radzie Samorządu Rejonu Wi-
leńskiego stanowią wybrani przez 
mieszkańców radni z ramienia 
Akcji Wyborczej Polaków na Li-
twie-Związku Chrześcijańskich 
Rodzin – 18. to właśnie przed-
stawiciele AWPL-ZChR zajmą 
dwa następne stanowiska wice-
merów. Kolejne posiedzenie Rady 
rejonu wileńskiego odbędzie się 
9 czerwca br.

nowy wicemer samorządu 
rejonu wileńskiego

26 maja przed posiedzeniem 
Rady Samorządu Rejonu Wi-
leńskiego odbyło się uroczyste 
uhonorowanie dwóch straża-
ków z rejonu wileńskiego.

Dyrektor Departamentu 
ochrony Przeciwpożarowej i Ra-
townictwa, generał Saulius Gre-
ičius powiedział na wstępie, że 
rejon wileński ma świetnych stra-
żaków, którzy zawsze są gotowi 
śpieszyć z pomocą. „Dzisiaj chce-
my uhonorować dwóch pracow-
ników. tak się złożyło, że jeden 
z nich jest pracownikiem dwóch 
służb straży pożarnej – naszej 
państwowej i waszej rejonowej. 
to pokazuje, że jesteśmy jedną 
wspólnotą” – powiedział gen. 
Saulius Greičius.

Dyrektor Departamentu 
ochrony Przeciwpożarowej i 
Ratownictwa wręczył odznakę 
„Gwiazda strażaka ratownika” 

dla Ryszarda Gierulskiego, kie-
rowcy-strażaka z jednostki Stra-
ży Pożarnej Samorządu Rejonu 
Wileńskiego w Podbrzeziu za 
nienaganną służbę i wzorowe 
wykonywanie obowiązków. Na-
czelnik tejże jednostki Jan Czer-
niawski otrzymał podziękowa-
nie od dyrektora Departamentu 

ochrony Przeciwpożarowej i Ra-
townictwa.

W uroczystości wzięli też 
udział zastępca naczelnika Wileń-
skiego Zarządu Straży Pożarnej 
evaldas tamašauskas i dyrektor 
Straży Pożarnej Samorządu Re-
jonu Wileńskiego Kęstutis Veli-
kianec.

(Dokończenie ze str. 1)

Na posiedzeniu 
Rada Samorządu Re-
jonu Wileńskiego za-
twierdziła projekty 
herbu, flagi i pieczęci 
gminy Sużany.

Herb został stwo-
rzony po dyskusji z lo-
kalną wspólnotą i Ko-
misją Heraldyczną i przedstawia 
bielika na szarym tle.

„Miejscowość Sużany, która 
jest po raz pierwszy wspomniana 
w źródłach historycznych w XVi 
wieku, posiada wyjątkowe walo-
ry przyrodnicze – jeziora, rzeki i 
lasy. to dlatego w herbie posta-
nowiono przedstawić elementy 
związane z naturą. Wybór padł 
na bielika. orzeł symbolizuje siłę, 
bystry umysł, dalekowzroczność, 
szlachetność” – powiedziała Jo-
lanta Gulbinowicz, kierownicz-

ka Wydziału Komu-
nikacji i Stosunków 
Międzynarodowych, 
przedstawiając projekt 
herbu Sużan. Autorem 
herbu jest malarz Ro-
landas Rimkūnas.

Swoje niezadowo-
lenie z herbu wyra-

ził Gediminas Kazėnas, radny z 
frakcji Koalicji Centroprawico-
wej. Popisując się swoją „wiedzą 
przyrodniczą”, wyraził zdziwie-
nie, że Sużany, które „są dosyć 
daleko od morza”, wybrały do 
swego herbu akurat bielika (lit. 
paprastasis jūrinis erelis, co w 
dosłownym tłumaczeniu brzmi 
jak „pospolity orzeł morski”). 
Gulbinowicz pospieszyła wytłu-
maczyć, że bielik, który, a pro-
pos występuje na terenie całej 
Litwy, a nie tylko nad morzem, 

ma siedliska w okolicach Sużan.
Radny chciał, aby przedsta-

wiono więcej wzorców herbu do 
wyboru, zapominając, że na po-
siedzeniu Rady 24 lutego br. miał 
okazję obejrzeć aż 15 wariantów 
herbu, na których przedstawio-
no nie tylko bielika, ale też inne 
zwierzęta i rośliny, występujące 
w okolicach Sużan i wpisane do 
Litewskiej Czerwonej Księgi: ry-
sia, wydrę, linia, sasankę.

Zatwierdzony przez Radę herb 
Sużan zostanie przekazany Ko-
misji Heraldycznej do zaaprobo-
wania. W przypadku pomyślnej 
decyzji tej komisji odpowiednie 
dokumenty zostaną przedłożone 
dla prezydenta Litwy, który po-
dejmie ostateczną decyzję ws. za-
twierdzenia herbu.

Swoje herby ma obecnie 13 z 
23 gmin rejonu wileńskiego.

Zobacz, jak ma wyglądać herb Sużan! 

uhonorowani strażacy z rejonu wileńskiego
Projekt uchwały z programu 

wyborczego Akcji Wyborczej 
Polaków na Litwie – Związku 
Chrześcijańskich Rodzin, któ-
ry zapewnia znacząco większe 
kompensaty kosztów działalno-
ści sołtysów został w pierwszym 
czytaniu,  5 maja, poparty przez 
Radę rejonu wileńskiego.

W bieżącym tygodniu projekt 
uchwały został rozpatrzony w Ko-
mitetach ekonomiki i Finansów 
oraz Praworządności i Rozwoju 
Samorządu. Komitet Praworząd-
ności i Rozwoju Samorządu przy-
taknął inicjatywie AWPL-ZChR 
jednogłośnie. 

W ostatecznym wariancie pro-
jektu przez komitet ekonomiki i 
Finansów zostały wniesione po-
prawki, które przewidują, że od 
1 lipca do końca bieżącego roku 
każdy sołtys maksymalnie bę-

dzie mógł skorzystać z kompen-
saty do 200 euro miesięcznie, od 
roku 2024 – do 0,2 wynagrodze-
nia przeciętnego miesięcznie.

Projekt został zaaprobowany 
przez komitet ekonomiki i Fi-
nansów zawdzięczając radnym 
AWPL-ZChR, ponieważ radni z 
opcji konserwatystów i partii so-
cjaldemokratów głosowali prze-
ciw i nie reagując na argumenty 
inicjatorów projektu, że to są pie-
niądze dla wspólnot, aktywniej-
szej działalności sołtysów oraz 
dalszego zbliżania samorządno-
ści do mieszkańców.

Rada rejonu wileńskiego w 
ostatnim czytaniu pochyli się 
nad projektem wsparcia dla in-
stytucji sołtysów na posiedzeniu 
9 czerwca.

9 czerwca radni mają zatwierdzić 
inicjatywę aWPL-ZChr wsparcia 
instytucji sołtysa
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W stolicy

Stronę przygotowano na podstawie: vilnius.lt

Gratulujemy jubileuszu 60-lecia Urodzin spe-
cjaliście starostwa rzeszańskiego Józefowi 
WańkoWiczoWi i życzymy, aby każdy dzień 
w życiu był przeżyty z pożytkiem, niósł radość, 
dobroć, ciepło w domu i nadzieję.

administracja Samorządu 
Rejonu Wileńskiego

Tego lata, w dniach 11-12 
lipca, w Wilnie odbedzie się naj-
ważniejsze i największe wyda-
rzenie w historii Litwy – szczyt 
NATO. 

Podobnie jak w innych kra-
jach, w których to spotkanie miało 
już miejsce, w stolicy będą ogra-
niczenia ruchu oraz wprowadzone 
zostaną inne zmiany, które będą 
miały wpływ na codzienny rytm 
życia wilnian. 

Podczas szczytu, który będzie 
się odbywał w Litewskim Centrum 
Kongresowo-Wystawienniczym 
Litexpo, podejmowane będą waż-
ne decyzje dotyczące bezpieczeń-
stwa 31 państw Sojuszu. Przyjęcie 
tak wielu wysokiej rangi gości oraz 
dziennikarzy, pragnących naświe-
tlić to wydarzenie jest znaczącym 
i ważnym wydarzeniem. Zachę-
camy mieszkańców do uprzednie-
go planowania swoich podróży w 
dniach 11-12 lipca. 

Fakt, że 31 krajów NAto 
wspólnie zdecydowało o tym, 
że w 2023 roku szczyt NAto 
ma się odbyć w Wilnie, jest do-
cenieniem roli Litwy w Sojuszu. 
W ciągu prawie 20 lat członko-
stwa w NAto Litwa udowodni-
ła, że   jest aktywnym i wiarygod-
nym członkiem Sojuszu, który 

aktywnie uczestniczy w opera-
cjach i misjach NAto, konse-
kwentnie wzmacnia odporność 
i bezpieczeństwo cybernetycz-
ne. W Wilnie spodziewane jest 
spotkanie przywódców nie tyl-
ko państw europejskich, ale też 
Stanów Zjednoczonych, Kanady, 
partnerów NAto z Japonii, Ko-
rei Południowej, Australii i No-
wej Zelandii.

Podczas szczytu NAto ogra-
niczenia w ruchu i poruszaniu 
się obejmą starówkę, lotni-
sko, poszczególne terytoria w 
dzielnicy Nowe Miasto (Na-
ujamiestis), a także okolice Li-
tewskiego Centrum Wystawien-
niczo-Kongresowego Litexpo. 
Niektóre dzielnice czy ulice 
zostaną zamknięte całkowicie, 
inne – w określonych godzi-
nach, dlatego mieszkańcy pro-
szeni będą o zapoznanie się ze 
szczegółową informacją doty-
czącą zbliżającego się spotkania. 

W strefach ograniczonego do-
stępu będzie można poruszać się 
wyłącznie pieszo, ruch wszyst-
kich pojazdów, w tym rowerów 
i hulajnóg elektrycznych, zosta-
nie zakazany, dlatego zachęcamy 
mieszkańców i przedsiębiorców 
do wcześniejszego zaopatrzenia 

się w niezbędne środki. Firmy 
działające w tych strefach będą 
mogły działać z pewnymi wyjąt-
kami, dotyczącymi handlu i in-
nej działalności na świeżym po-
wietrzu.  ograniczenia te zostaną 
podane bliżej czasu wydarzenia. 

Dotrzeć do znajdujących się 
w strefie ograniczonego ruchu 
placówek medycznych, oświato-
wych (przedszkoli), świątyń bę-
dzie możliwy wyłącznie na pie-
chotę. 

Ruch komunikacji miejskiej 
przy Litewskim Centrum Kongre-
sowo-Wystawienniczym Litexpo 
będzie ograniczony w dniach 11-
12 lipca, na starówce ruch trans-
portowy będzie zakazany w 
dniach 10-12 lipca. 

Komunikacja miejska będzie 
kursowała na dworce kolejowy 
i autobusowy, mogą być jednak 
zmienione trasy, omijające sta-
rówkę lub pewne odcinki ulic. 

Aktualna informacja dot. spo-
tkania, ograniczeń w ruchu poda-
na jest na stronie nato.vilnius.lt.

Przy al. Konstitucijos po-
wstanie zaprojektowane przez 
znaną brytyjską firmę projek-
tową „Rogers Stirk Harbour + 
Partners“ 7-piętrowe centrum 
biznesowe z częścią podziemną. 
Po opiniach publicznych władze 
Samorządu m. Wilna zatwier-
dziły propozycje projektowe 
tego budynku.

Na prawym brzegu Wilii już 
przed 60 laty architekci tworzyli 
wizję dzielnicy wieżowców. Po-
mysł ten realizowany jest do dziś, 
a urbaniści postrzegają to tery-
torium jako nowe centrum mia-
sta. inwestycje biznesowe w to 
miejsce sięgają milionów euro. 
obecnie trwa budowa ekskluzyw-
nego 20-piętrowego budynku za-
projektowanego przez słynną pra-
cownię architektoniczną Daniela 
Libeskinda „Studio Daniel Libe-
skind”. Po drugiej stronie al. Kon-
stitucijos dobiega końca budowa 
15- i 20-piętrowych centrów biz-
nesowych „Flow”. Jest to projekt 
realizowany przez spółkę „eika”.  

Przy ul. Lvivo planowana jest 
budowa sześciu budynków admi-
nistracyjno-mieszkalnych, z któ-
rych jeden będzie miał 22 piętra. 
Najnowszym zatwierdzonym 
projektem w tej dzielnicy wie-
żowców jest 7-piętrowe centrum 
biznesowe z częścią podziemną. 
Budynek został zaprojektowany 

na prywatnej działce obok hote-
lu „Best Western Vilnius“. obec-
nie znajduje się tu nieutwardzo-
ny parking.

Na wyłonienie koncepcji bu-
dynku zorganizowano konkurs ar-
chitektoniczny. Wpłynęło nań sześć 
propozycji, z których komisja eks-
percka, składająca się z dewelope-
rów i przedstawicieli Litewskie-
go Związku Architektów wybrała 
projekt brytyjskiej firmy „Rogers 
Stirk Harbor + Partners”. Na dział-
ce o powierzchni 64,3 arów przy al. 
Konstitucijos 14A zaprojektowane 
zostało 7-piętrowe centrum bizne-
sowe o powierzchni 19,2 tys. m 
kwadratowych z dwukondygna-
cyjnym parkingiem podziemnym.

Na pierwszym piętrze budyn-
ku zaplanowano miejsca gastro-
nomiczne i handlowo-usługowe 
(kawiarnie, restauracje, sklepy 
oraz małe centrum konferencyj-

ne). Na wyższych piętrach za-
projektowano pomieszczenia ad-
ministracyjne. Planuje się, że w 
centrum pracować będzie około 
1 500 pracowników. 

W nowym centrum bizneso-
wym będą również przestrzenie 
otwarte dla wszystkich –  atrium 
o szklanym dachu. Na pierwszym 
piętrze planowane jest urządzenie 
dużej galerii, która również bę-
dzie otwarta dla zwiedzających. 
Na piątym piętrze będzie się mie-
ścił otwarty taras z widokiem na 
Wilię i panoramę Wilna.

Na płaskim dachu posadzone 
zostaną rozsadniki, zainstalowane 
zostaną tu też baterie słoneczne, 
które będą zaopatrywały budy-
nek w prąd. 

Podziemny dwukondygna-
cyjny garaż zaplanowano na 341 
miejsc dla samochodów i na 80 
miejsc dla rowerów. 

W oczekiwaniu na szczyt naTO

nowe centrum biznesowe z zielonymi dachami    

9 czerwca 2023 r. o godz. 10.00 
w dużej sali samorządu odbędzie się 

 POSIEDZENIE RADY 
SAMORZĄDU REJONU WILEŃSKIEGO
Posiedzenie można obserwować na: https://youtu.be/M2TWtxjENq4

Robert Duchniewicz, mer  Samorządu Rejonu Wileńskiego 
(S-3405)

Projekt wirtualnej biblioterapii 
otrzymał międzynarodową nagrodę   
 
Centralna Biblioteka Samorządu m. Wilna została wyróżniona 

międzynarodową nagrodą EIFL Public Library Innovation Award 
za projekt wirtualnej biblioterapii „Atvirumo s@la” („Wyspa 
otwartości“). Nagrody EIFL w tym roku przyznane zostały rów-
nież bibliotekom w Kolumbii, Kenii i Serbii.

„tworząc projekt „Atvirumo s@la”, chcieliśmy pomóc dzieciom i 
ich rodzinom w radzeniu sobie z różnymi trudnościami emocjonalnymi 
i komunikacyjnymi za pomocą technologii. Cieszymy się, że platforma 
biblioterapeutyczna, która do tej pory nie ma odpowiednika na świecie, 
znalazła się w centrum międzynarodowej uwagi” – powiedziała kierow-
niczka projektu Rita Venskūnienė. Na platformie „Atvirumo s@la” od-
bywają się wirtualne zajęcia z czytania i opowiadania terapeutycznego 
dla dzieci i ich rodziców. Spotkania prowadzą psycholodzy, specjaliści 
biblioterapii i arteterapii. Do udziału zaproszane są dzieci i ich rodzice, 
borykający się z problemami emocjonalnymi, psychicznymi, behawio-
ralnymi i społecznymi.

Jak podkreśla R. Venskūnienė, na zajęcia rejestrują się rodziny do-
świadczające problemów związanych z przemocą fizyczną i seksualną, 
szyderstwami, alkoholem, narkotykami itp., dlatego bardzo ważne jest 
zapewnienie uczestnikom bezpiecznego środowiska. Właśnie wirtual-
na platforma stwarza poczucie bezpieczeństwa i zachęca uczestników 
do otwarcia się i rozmowy z profesjonalistami, którzy mogą udzielić  
pomocy.  Podczas rejestracji do programu wszyscy uczestnicy tworzą 
własne postacie – awatary, których używają w wirtualnych sesjach bi-
blioterapeutycznych. Podczas spotkań prowadzący – psycholog czyta 
teksty skupione na problematycznych sytuacjach lub wyzwaniach, a 
uczestnicy reprezentowani przez awatary dyskutują o swoich uczuciach 
i możliwych rozwiązaniach napotykanych problemów.

Rejestrując się do udziału w programie wszyscy uczestnicy tworzą 
awatary, które wykorzystują w wirtualnych zajęciach z biblioterapii. 
Podczas spotkań prowadzący-psycholog czyta teksty dot. sytuacji pro-
blemowych, natomiast uczestnicy reprezentowani przez awatary oma-
wiają swoje uczucia i ewentualne rozwiązania problemów, z którymi 
się zderzają.  W 2022 roku do udziału w spotkaniach „Atvirumo s@
la” zapraszano również rodziny z Ukrainy, opracowane zostało menu 
platformy w języku ukraińskim, odbywały się zajęcia z arteterapii. 

Inicjatywa „DuOday” 
Od 25 maja do 2 czerwca na Litwie po raz czwarty trwa „DU-

Oday” – inicjatywa, w ramach której, przedsiębiorstwa i organi-
zacje na całym świecie zapraszają ludzi z niepelnosprawnością do 
wypróbowania nowych zawodów i prac. 

W tym roku inicjatywa odbywa się aż w 18 litewskich miastach. 
Bierze w niej udział 50 litewskich pracodawców. W „DUoday“ mogą 
uczestniczyć wszyscy pracodawcy – od fabryki po bibliotekę miej-
ską. Ważne jest, by osoba niepełnosprawna miała możliwość przyj-
ścia do organizacji i spędzenia dnia w środowisku pracy. W ciągu 
trzech lat do inicjatywy „DUoday” przystąpiło ponad 100 organizacji 
z naszego kraju: Kancelaria Prezydenta Republiki Litewskiej, Mini-
sterstwo ochrony Socjalnej i Pracy, ambasada Królestwa Szwecji i 
ambasada Francji, Swedbank, telia Lietuva, Western Union Lithu-
ania, Decathlon Lietuva, „Lietuvos paštas”, „Rimi Lietuva”, „Yara 
Lietuva”, „CV-online Lt”, „McDonald’s”, Uniwersytet Wileński i 
wiele innych przedsiębiorstw i organizacji. 

W tym roku po raz pierwszy do inicjatywy dołączyła Administra-
cja Samorządu m. Wilna. Dwóch uczestników inicjatywy spędziło 
jeden dzień w samorządzie, gdzie pracowali jako główni specjaliści 
Wydziału Usług Socjalnych, spotkali się z wicemer Simoną Bieliūne 
i kierowniczką Wydziału Usług Socjalnych Nadieżdą Buinickienė.
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Kalendarz 
codzienny 

Czwartek, 1 czerwca
Międzynarodowy Dzień Dziecka
Słońce: wsch. – 4.49, zach. – 21.44
Długość dnia – 16 godz. 55 min.
Jakuba, Justyna, Konrada, Nikode-
ma, Pauli, Pameli

Piątek, 2 czerwca 
Słońce: wsch. – 4.49, zach. – 21.45
Długość dnia – 16 godz. 56 min.
Erazma, Eugeniusza, Marianny, 
Marcelego 

Sobota, 3 czerwca
Słońce: wsch. – 4.48, zach. – 21.46
Długość dnia – 16 godz. 58 min.
Jana, Karola, Kewina, Klotyldy, 
Leszka, Oliwii, Tamary

1 CZERWCA
1863 – w Nowym Jorku ukazał 

się pierwszy numer polskiego 
czasopisma w USA „echo Polski”.

1973 – zmarła Helen Parkhurst, 
amerykańska nauczycielka, twórc-
zyni systemu indywidualnej pracy 
uczniów (Wykształcenie według 
planu daltońskiego) (ur. 1886).

1998 – we Frankfurcie nad 
Menem (Niemcy) został utworzony 
europejski Bank Centralny, bank 
emisyjny w odniesieniu do waluty 
euro (wprowadzonej 1 i 1999).

2 CZERWCA
303 – został zamęczony (wyry-

wano mu wnętrzności) bp Antiochii 
erazm (elmo) z Formii, święty 
męczennik, jeden z Czternastu 
Świętych Wspomożycieli (ur. 240). 

1743 – urodził się Alessandro 
di Cagliostro (jako Giuseppe Bal-
samo), włoski awanturnik, okulty-
sta, alchemik, założyciel Zakonu 
Masonerii egipskiej (zm. 1795).

3 CZERWCA
1843 – urodził się Klimient 

timiriaziew, rosyjski botanik 
i fizjolog roślin, odkrył znac-
zenie chlorofilu oraz wyjaśnił 
rolę poszczególnych barw widma 
słonecznego w energetyce procesu 
fotosyntezy (zm. 1920).

1863 – na Placu Łukiskim w 
Wilnie został rozstrzelany ks. 
Stanisław iszora, wikary w Żołudku 
(ob. Białoruś) inspirator działań 
spiskowych (ur. 1838); pierwsza ofi-
ara terroru M. Murawiowa na Litwie.

4 CZERWCA
1923 – zmarł ks. Filippo Smaldone, 

święty, włoski duchowny, założyciel 
Zgromadzenia Sióstr Salezjańskich 
Najświętszych Serc (ur. 1848).

1943 – zmarł ks. Francesco 
Pianzola, błogosławiony, włoski 
duchowny, założyciel Zgromadze-
nia Sióstr Misjonarek Niepokalanej 
Królowej Pokoju (ur. 1881).

5 CZERWCA
1443 – zmarł w niewoli Ferdy-

nand z Portugalii, błogosławiony, 
portugalski infant, mistrz i admin-
istrator zakonu Avis (ur. 1402); jego 
losy – Książę niezłomny.

1723 – urodził się (został ochr-
zczony) Adam Smith, szkocki 
myśliciel i filozof, autor Badań 
nad naturą i przyczynami bogactwa 
narodów (zm. 1790)

6 CZERWCA
1523 – Zgromadzenie Stanów 

ogłosiło Gustawa i Wazę królem 
Szwecji; początek rozpadu Unii 
kalmarskiej (z Danią i Norwegią). 
W Szwecji – Święto Narodowe.

1973 – w Bielsku-Białej („Pol-
mo”) rozpoczęto seryjną produkcję 
Fiata 126p (na licencji FiAtA, 
produkowany do 2000). 

7 CZERWCA
1923 – urodził się Henryk Jerzy 

Chmielewski (Papcio Chmiel), grafik, 
rysownik i publicysta, autor serii 
komiksów Tytus, Romek i A’Tomek, 
powstaniec warszawski, Kawal-
er orderu Uśmiechu (zm. 2021). 

– urodził się w Królewcu (ob. Ka-
liningrad, Rosja) Herman Perelstein 
(Hermanas Perelšteinas), litewski 
dyrygent, w 1959 założyciel chóru 
chłopięcego „Ąžuoliukas” (zm. 
1998); pierwszy dr honoris causa 
Litewskiej Akademii Muzycznej.  

1928 – urodził się James Francis 
ivory, amerykański reżyser, sce-
narzysta, najstarszy laureat oscara 
– 2018, za scenariusz.        Wł. P.

Niedziela, 4 czerwca
Dzień Ojca

Trójcy Świętej 
Słońce: wsch. – 4.47, zach. – 21.47
Długość dnia – 17 godz. 00 min.
Filipa, Franciszka, Karola, Kwiryna
Poniedziałek, 5 czerwca
Światowy Dzień Środowiska

Słońce: wsch. – 4.46, zach. – 21.48
Długość dnia – 17 godz. 02 min.
Bonifacego, Ferdynanda, Małgorzaty

Wtorek, 6 czerwca
Słońce: wsch. – 4.45, zach. – 21.49
Długość dnia – 17 godz. 04 min.
Filipa, Norberta, Rafała, Pauliny 

Środa, 7 czerwca
Słońce: wsch. – 4.45, zach. – 21.50
Długość dnia – 17 godz. 05 min.
Anny, Roberta, Wiesława

Na profilu australijskiego lot-
niska w Cairns 21 maja pojawiło 
się nagranie, na którym widać 
zieloną kulę ognia na nocnym 
niebie nad lotniskiem. Na niebie 
pojawia się jasny punkt, który 
zbliża się do ziemi z dużą pręd-
kością, po czym na niebie pojawia 
się zielony rozbłysk, po czym 
niebo robi się pomarańczowe w 
momencie gdy jasny punkt znika.

Prawdopodobnie zaobser-
wowane zjawisko było spo-
wodowane meteorem spada-
jącym na Ziemię w rejonie 
północno-wschodniej Australii. 

Kule ognia pojawiają się na 
niebie, gdy w atmosferę wejdzie 
większy meteor. takie meteory 
nazywamy bolidami. Kiedy taki 

Zielona kula ognia nad Australią

Śmiech na zdrowie

obiekt wchodzi w ziemską at-
mosferę (zazwyczaj z prędkością 
kilku-kilkunastu kilometrów na 
sekundę), jego powierzchnia 
rozgrzewa się do temperatury 
kilku tysięcy stopni w wyni-
ku silnego sprężania powietrza 
przed jego czołem. W efekcie 
bolid zaczyna jasno świecić.

Zazwycza j  ty lko  ok .  5 
proc. meteorów, które wcho-
dzą w atmosferę Ziemi, do-
ciera  do  je j  powierzchni .

Mąż mówi do żony: 
– Skarbie pójdziesz ze mną na 

siłownię? 
– Mówisz, że jestem gruba? 
– No dobra, skoro nie chcesz? 
– i do tego leniwa? 
– Uspokój się, kochanie. 
–  U w a ż a s z ,  ż e  j e s t e m 

histeryczką?! 
– Wiesz, że nie o to chodzi. 
– teraz, że przeinaczam prawdę? 
– Nie, nie musisz ze mną nig-

dzie iść! 
– tak??? A dlaczego ci tak 

bardzo zależy, żeby iść samemu?!

   
Mąż patrzy jak żona nakłada 

sobie na twarz maseczkę i pyta:
– Po co tym się smarujesz?
– Żeby być ładna.
Po pewnym czasie zmywa 

maseczkę.
Zrezygnowany mąż:
– Chyba za wcześnie zdjęłaś.

   
Wracam z pracy do domu i co 

widzę:
Żona w kuchni, lewą ręką 

miesza zupę, prawą przeciera 
ścierką blat, jednym okiem zerka 
na bawiącego się synka, drugim 
śledzi swój ulubiony serial, nogami 
froteruje podłogę, prawym policz-
kiem przyciska do ramienia smart-
fona i mówi:

– Nie Krysiu, w tej chwili nic 
nie robię. Dobrze, że dzwonisz...

   
Rozmawiają dwie przyjaciółki:
– Wyglądasz na zmęczoną.
– Mój mąż jest chory i muszę go 

pilnować w dzień i w nocy...
– Coś takiego! A pielęgniarka 

nie przychodzi?
– Przychodzi i właśnie przez nią 

muszę go pilnować...

   
– Jasiu, zawsze kiedy jest 

klasówka ciebie nie ma z powodu 
chorej babci. 

– Proszę Pani my też podejrze-
wamy, że babcia symuluje...

   
Szukam nowego domu dla psa. 

taki mały sympatyczny terierek, 
ale sporo szczeka. 

Jeżeli ktoś jest zainteresow-
any, to proszę dać znać, skoczę 
na posesję sąsiada i przyniosę.

   
Facet rozmawia przez telefon: 
– Halo! towarzystwo ochrony 

Zwierząt? 
– tak, słucham. 
– Na drzewie siedzi listonosz 

i denerwuje mojego psa...

   
Spotyka się dwóch znajomych.
– No i co tam u ciebie stary, 

ale tak w dwóch słowach, bo się 
spieszę!

– Jest dobrze...
– No dobra, a tak w trzech 

słowach?
– Nie jest dobrze...

   
Jaś jest na kolonii. Dostaje list, 

w którym rodzice napisali:
Oto twoje 50 złotych, o które 

prosiłeś.
PS. 50 złotych pisze się z jed-

nym zerem, a nie z dwoma.

   
Po wyjeździe  za  granicę 

okazało się, że angielski, którego 
uczyli mnie w szkole, prawdopo-
dobnie rozumieją tylko ci, którzy 
uczyli się w naszej szkole.

   
Do lekarza, świeżo upieczonego 

docenta przyszła rodzina chorego 
z podziękowaniami za jego wylec-
zenie.

– Dziękujemy, panie doktorze 
– mówią.

– Docencie, docencie – pop-
rawia docent.

– Doceniamy, doceniamy. 
Proszę tu jest koperta...

   
– Kupiłem taboret w sklepie 

on-line.
– teraz Google wyświetla mi 

reklamy sznurów.

Królowa Tina
24 maja w wieku 83 lat zmarła 

tina turner. „Królowa Rock’n 
Rolla zmarła dziś spokojnie po 
długiej chorobie w swoim domu 
w Küsnacht niedaleko Zurychu w 
Szwajcarii” - poinformował rzecz-
nik artystki. Podczas swojej kariery 
sprzedała ponad 100 mln płyt. 

tina turner była piosenkar-
ką soulową i rockową, autorką 
tekstów, choreografką, tancerką, 
aktorką, producentką i pisarką. 
Urodziła w USA 26 listopada 
1939 w Nutbush jako Anna Mae 
Bullock. Jej rodzice – Murzyn i 
półkrwi indianka jako potomkowie 
niewolników dzierżawili uprawę 
bawełny. Piosenkarka posiadła 
również obywatelstwo Szwajcarii. 

Była jedną z najbardziej zna-
nych i dochodowych artystek pod 
względem sprzedaży koncertów na 
świecie w historii show-business. 

Sławę zdobyła wraz z mężem 
ike’em turnerem w latach 60. Po 
prawie 20 latach rozwiodła się z 
nim. Jak się okazało, muzyk był 
przemocowcem, przez wiele lat 
znęcał się nad tiną. Po rozstaniu 
piosenkarka zdobyła jeszcze więk-
szą sławę. Była laureatką 70 nagród 
muzycznych, w tym aż ośmiu 
nagród Grammy. W nagraniu jej 
bestselerowego albumu „Private 
Dancer” (1984) wzięli udział Jeff 
Beck, Mark Knopfler. W czasie 
koncertów wspomagał wokalistkę 
David Bowie, eric Clapton i Bryan 
Adams. Szlagierem stała się tytuło-
wa piosenka Knopflera.

W najcięższych dla siebie cza-
sach, gdy utraciła kontrakt płyto-
wy, w grudniu 1981 r. wystąpiła 
w skandalicznych warunkach na 
warszawskim torwarze. W 2000 r., 
już jako wielka gwiazda, powróciła 
do Polski i dała imponujący show na 
terenie wyścigów w Sopocie. Rok 
wcześniej ukazał się jej ostatni al-
bum studyjny „twenty Four Seven”.

W 2009 piosenkarka ogłosiła 
zakończenie kariery muzycznej. 
W 2013 roku wyszła po raz drugi 
za mąż – związała się z Niemcem, 
erwinem Bacem. Para mieszkała w 
Szwajcarii. W ostatnich latach tina 
miała duże problemy ze zdrowiem. 
Miała nowotwór i przeszła udar. 
Zmagała się też z niewydolnością 
nerek, a w 2017 roku przeszła 
przeszczep. 


